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طرح »احیای ۵۰۰ معدن 
متروکه« خاک می خورد

وزارت صنعت بهمن ماه سال ۹۶ از برنامه 
احیای ۵۰۰ معدن متروکه در قالب یک دوره 
پنج ساله خبر داد، اما با گذشت نزدیک به ۲۰ 
ماه از مهلت تعیین شده - که یک سوم وقت 
پیش بینی شده است - آثاری از شکل گیری گام 

عملی در این ارتباط مشهود نیست. 
راهی که  نقشه  اساس  بر  وزارت صنعت 
بود،  شده  طراحی  معدنی  تشکل های  توسط 
برنامه اشتغال مستقیم ۵۰ نفر را برای راه اندازی 
این  بود؛  کرده  پیش بینی  معدنی  واحد  هر 
واحدهای معدنی در مجموع اشتغال مستقیم 

۲۵ هزار نفر را هدفگذاری کرده بود.
این وزارتخانه یکی از پیش بینی هایی که 
در ارتباط با احیای ۵۰۰ معدن متروکه در بدو 
امر در نظر داشت، تشکیل یک کمیته مشترک 
بین دولت و مجلس بود که در آن توسعه و 
رونق معادن با در نظر گرفتن ابزارهای جدید 
و  بررسی  صادراتی  اهداف  و  اشتغال  ایجاد 

اجرایی شود.
معادن  شمار  صنعت،  وزارت  همچنین 
که  کرد  اعلام  فقره  و ۹۵۰  هزار  را ۹  کشور 
از این رقم چهار هزار معدن غیر فعال است و 
تاکنون آماری مبنی بر فعال سازی این معادن 
اعلام نشده، هرچند که معادن غیر اقتصادی 
اتمام  به  آنها  ذخیره  که  معدنی  واحدهای  و 
رسیده، می تواند در این آمار تجمیع شده باشد.

یاد  وزارتخانه  داده های  طبق  بنابراین، 
شده، اکنون ۴۰ درصد معادن کشور کماکان 

غیر فعال و متروکه است.
براساس برنامه احیای ۵۰۰ معدن متروکه 
کوچک، سهم متوسط هر استان کشور ۱۶ فقره 
لحاظ  از  استان هایی که  اما  محاسبه می شود 
معدنی در فقر بسر می برند، احیای پنج معدن 
محسوب  بزرگ  کاری  هم  کوچک(  )هرچند 
می شود، چه برسد به اینکه ۱۶ معدن را در یک 
دوره زمانی کوتاه با رعایت تمامی استانداردهای 

بهره برداری به چرخه تولید متصل سازند.
با  سنگ  و  ساختمانی  مصالح 

بیشترین سهم
آمارهای وزارت صنعت گویای ان است که 
از مجموع ۹ هزار و ۹۵۰ معدن کشور بیش از 
۵۱ درصد آنها مصالح ساختمانی، ۲۱ درصد 
سنگ تزئینی، ۹ درصد فلزی و بقیه سایر موارد 

را دربر می گیرد.
صنعت  وزیر  معاون   ۹۸ فروردین  نیمه 
اعلام کرد: سازمان ایمیدرو برنامه احیای معادن 
دست  در  استان   ۱۵ در  را  مقیاس  کوچک 

بررسی دارد.
»خداداد غریب پور« رئیس هیأت عامل 
ایمیدرو در این زمینه گفت: طرح احیا فعال 
در  مقیاس  کوچک  معادن  توسعه  و  سازی 
صنایع  و  معادن  نوسازی  و  توسعه  سازمان 
معدنی ایران )ایمیدرو( با هدف تأمین مواد اولیه 
صنایع معدنی، توسعه مناطق محروم و ایجاد 
اشتغال در پنج استان پارسال شکل اجرایی به 

خود گرفت.
اقدام های  امسال  کرد:  پیش بینی  وی 
اجرایی در ۱۰۰ معدن کوچک مقیاس انجام 

شود.
صدور  و  ماه   2۰ به  نزدیک  گذشت 

حکم جدید
معدن  صنعت،  وزیر  رحمانی«  »رضا 
وتجارت در ۲۴ اردیبهشت ماه امسال با صدور 
حکمی رئیس هیأت عامل سازمان ایمیدرو را 
با حفظ سمت به عنوان مسئول اجرای طرح 
اقتصاد مقاومتی به منظور احیا، فعال سازی و 

توسعه معادن کوچک مقیاس منصوب کرد.
پور«  غریب  »خداداد  حکم  در  رحمانی 
تاکید کرد: ضروری است با همت جنابعالی و 
مدیران مربوطه، اجرایی شدن این پروژه جزو 
اولویت های آن سازمان قرار گرفته و با همکاری 
مسئولان ذیربط و هم افزایی با سایر دستگاه ها 
و متخصصان بخش خصوصی، نسبت به تدوین 
اقدام شود؛  ارتباط  این  در  اجرایی  برنامه های 
در  همچنین  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
رئیس  به  این حکم خطاب  از  دیگری  بخش 
با  است  لازم  که  کرده  تأکید  عامل  هیأت 
استفاده از ظرفیت رسانه ها در اطلاع رسانی به 

عموم جامعه اهتمام به عمل آید

ورود دولت به بازار تخم مرغ 
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار 
استان تهران از آغاز جمع آوری تخم مرغ مازاد 
توسط شرکت پشتیبانی امور دام از فردا شنبه 

در سراسر کشور خبر داد.
شرکت  داشت:  اظهار  پور  نبی  ناصر 
مباشرت  با  فردا  از  کشور  دام  امور  پشتیبانی 
اتحادیه سراسری مرغداران میهن خرید تخم 
مرغ مازاد مرغداران را با قیمت کیلویی ۵,۵۰۰ 

تومان آغاز می کند.
رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار 
استان تهران با بیان اینکه این طرح از فردا در 
سراسر کشور اجرایی خواهد شد، افزود: دولت 
مرغ،  تخم  قیمت  سازی  متعادل  راستای  در 
بازار  از  مازاد  محصول  آوری  جمع  به  اقدام 
می کند.نبی پور با اشاره به کاهش قیمت تخم 
مرغ در بازار، افزود: متوسط قیمت هر کیلوگرم 
تخم مرغ درب مرغداری بین ۴۵۰۰ تا ۴۶۰۰ 

تومان است.
به گفته وی این در حالی است که معاونت 
امور دام وزارت جهاد قیمت تمام شده تخم مرغ 
را کیلویی ٧۵۰۰ و بخش خصوصی این عدد را 

حدود ۸۴۰۰ تومان می داند.
نبی پور درباره اینکه اجرای طرح جمع 
آوری مرغ های پیر و فرستادن این مرغ ها به 
کشتارگاه به دلیل عدم استقبال مرغداران موفق 
نبوده است، گفت: اتحادیه میهن مرغ های پیر را 
کیلویی ۲۰۰ تا ٣۰۰ تومان بالاتر از قیمت بازار 
از مرغداران خریداری می کند اما دولت از نظر 
اجرایی باید در این زمینه به بخش خصوصی 

کمک کند.

معاون وزارت صنعت پاسخ داد

بازار پت امسال آرام می گیرد؟
معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن 
و تجارت از تشکیل کمیته ویژه برای تعیین 
خبر   Pet مصرف کننده  واحدهای  سهمیه 
داد و گفت که با برقراری ارتباط الکترونیکی 
تجارت،  و  معدن  صنعت،  وزارت  سامانه  بین 
پتروشیمی، بورس کالا و حمل و نقل و انبارها 
مشکلات مربوط به تامین مواد اولیه بطری های 

پلاستیکی در سال جاری برطرف خواهد شد.
هر سال با آغاز فصل گرما و افزایش مصرف 
pet به عنوان ماده اولیه تولید انواع بطری های 
پلاستیکی برای تولید انواع نوشیدنی ها بازار این 

ماده اولیه با چالش هایی مواجه می شود.
افزایش تقاضا و سوءاستفاده سودجویانی 
که مواد اولیه بطری را به قیمت پایین از بورس 
با  و  محدود  به صورت  و  کرده  خریداری  کالا 
قیمت چند برابر در بازار آزاد عرضه می کنند، 
از جمله مهم ترین دلایل بهم ریختگی این بازار 
است. مجموعه این چالش ها در کنار مشکلاتی 
که در نتیجه اعمال تحریم ها در سال گذشته 
ایجاد شد، در نهایت باعث شد که صادرات این 
ماده اولیه در تابستان سال گذشته ممنوع شود.
اوایل امسال نیز دبیر انجمن تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان آب های معدنی و آشامیدنی 
ایران گفت که از اواخر اسفندماه سال گذشته 
دیده  فصلی  رونق  به  ورود  سیگنال های  که 
قیمت  و  شده  شروع  دوباره  التهاب  می شود، 
حدود  به  و  داشت  عجیبی  رشد  اولیه  مواد 
۲۶,۶۰۰ تومان رسیده و در پی آن عرضه مواد 
اولیه برای چند روز افزایش یافت که خود محل 
ابهام است؛ این در حالی است که پیش بینی 
یا  اردیبهشت  در  قیمت  افزایش  این  می شد 

خرداد امسال اتفاق بیافتد.
در این رابطه فرشاد مقیمی در گفت وگو 
تعیین  برای  ویژه  تشکیل کمیته  از  ایسنا،  با 
داد  Pet خبر  واحدهای مصرف کننده  سهمیه 
محصولات  کنندگان  مصرف  لیست  گفت:  و 
پتروشیمی هر سال ارائه می شود، اما مشکلاتی 
که در سال های اخیر در زمینه عرضه پت رخ 
داد، باعث شد که با تشکیل یک کمیته ویژه 
واحدهای  سهمیه  که  شود  ابلاغ  استان ها  به 
مصرف کننده پت تعیین و به بورس کالا ارائه 
شود تا هیچ واحدی نتواند بیش از نیاز خود 
اینکه  به  اشاره  با  کند.وی  دریافت  اولیه  مواد 
دو  مجموع  در  پتروشیمی  محصولات  تولید 
برابر نیاز کشور است، اظهار کرد: در این میان 
در برخی گریدهای خاص کسری وجود دارد. 
همچنین افرادی که مواد اولیه را دریافت و به 
قیمت بالاتر عرضه می کنند باعث ایجاد چالش 
در این بازار می شوند.معاون امور صنایع وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با بیان این که با نزدیک 
شدن فصل گرما درخواست Pet برای تولید انواع 
نوشیدنی افزایش می یابد، تصریح کرد: بخش 
دیگر اقداماتی که باید در زمینه نظارت بر بازار 
مواد اولیه مورد نیاز بطری های پلاستیکی انجام 
واحدهای  به  مواد  این  بر حمل  نظارت  شود، 

درخواست کننده است.
با  که  کرد  خاطرنشان  پایان  در  وی 
برقراری ارتباط الکترونیکی بین سامانه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، پتروشیمی، بورس کالا 
این مشکل در سال  انبارها  و  نقل  و  و حمل 

جاری مرتفع خواهد شد.

بازار مسکن نفس های آخر رشد 
قیمت را می کشد

بیان  با  مسکن  اقتصاد  کارشناس  یک 
این که فروردین تا شهریورماه ۱٣۹۸ بازه زمانی 
به ثبات رسیدن قیمت خانه است، گفت: بازار 
مسکن از لحاظ افزایش قیمت، نفس های آخر 

را می کشد.
مهدی روانشادنیا اظهار کرد: از نظر قدرت 
خرید به نظر می رسد به شرایطی رسیده ایم که 
قابلیت افزایش قیمت ها بیش از مقداری که تا 
کنون اتفاق افتاده وجود ندارد. نمود این مساله 
کاهش  که  بود  خردادماه  معاملات  تعداد  در 
معنی داری را شاهدیم. معاملاتی هم که اتفاق 
می افتد باقیمانده تقاضا از سوی افرادی است 
که دیر وارد بازار شدند و در نظر دارند ارزش 
پول خود را حفظ کنند. به عبارتی بازار از لحاظ 

افزایش قیمت نفس های آخر را می کشد.
خاصی  اتفاق  که  است  بعید  افزود:  وی 
در قیمت مسکن رخ دهد مگر اینکه در حوزه 
ارزش پول ملی اتفاق جدیدی بیفتد که طبیعتاً 
گذاری هایشان،  سرمایه  در  مسکن  خریداران 

قیاسی نسبت به نرخ ارز دارند.
این کارشناس اقتصاد مسکن با بیان این که 
اگر شرایط فعلی ادامه پیدا کند، عملاً تابستان 
امسال پایان افزایش قیمت مسکن خواهد بود، 
روال  قیمت طبق  تثبیت  شرایط  کرد:  تاکید 
گذشته برای ۴ تا ۵ سال اتفاق خواهد افتاد که 
در سه سیکل رونق و رکود قبلی اینگونه بوده 
قیمت ها  افزایش  نرخ  که  بدین صورت  است. 

کمتر از تورم عمومی خواهد بود.
روانشادنیا، متغیرهای سیاسی و نوسانات 
نرخ ارز را در بازار مسکن مؤثر دانست و گفت: 
نرخ برابری ارز قطعاً اثر خود را در همه بازارها 
از جمله بازار مسکن خواهد داشت. تمام پیش 
مسکن  قیمت  نسبی  ثبات  از  که  بینی هایی 

داریم مشروط بر تثبیت ارزش پول ملی است.
مناطق  در  قیمت  رشد  روند  درباره  وی 
مختلف تهران تصریح کرد: بازار در چن د ماه 
گذشته متلاطم بوده و تا به یک ثبات نسبی 
برسد مقداری زمان می برد. از جمله اتفاقاتی 
که در این تلاطم اتفاق افتاد، این بود که برخی 
مناطق نرخ رشدشان بیشتر بود و طبیعی است 
که چون سرمایه ها بین مناطق مختلف حرکت 
می کنند، مناطقی که از افزایش قیمت، عقب 
افتادند هم خودشان با شرایط جدید تطبیق 
سال  اوایل  از  روانشادنیا،  گفته  می دهند.به 
به  دوره  سال،  این  شهریورماه  آخر  تا   ۱٣۹۸
ثبات رسیدن بازار مسکن بعد از تلاطمی است 

که در سال ۱٣۹٧ اتفاق افتاد.

اخبار اخبار

افزایش  موضوع  به  اشاره  با  صمت  وزیر 
قیمت های  افزایش  بپذیریم  باید  گفت:  قیمت ها 
بوده  متعددی  دلایل  به  کشور  در  گفته  صورت 
به  است.  بوده  خارج  نیز  ما  دست  از  گاهی  که 
ما  ماکارونی،  قیمت  افزایش  بحث  در  مثال  طور 
افزایش ۱۰۰ درصدی بودیم که در نهایت  شاهد 
۶۸ درصد افزایش قیمت از سوی سازمان حمایت 

پذیرفته شد.
اقتصادی  فعالان  با  نشست  در  رحمانی  رضا 
استان کرمان به وضعیت اکتشافات در سطح کشور 
و استان کرمان اشاره و با اعمال نظر مثبت نسبت 
به تدوین طرح اکتشافی تفصیلی استان کرمان در 
سطوح ۵۰ درصدی تا یک ماه آینده اظهار کرد: در 
سازمان  از سوی  اعتباری  طرح،  این  ارائه  صورت 
ایمیدرو به این حوزه برای اکتشافات و تکمیل این 

بخش به استان کرمان اختصاص خواهیم داد.
وی با تاکید بر این که سیاست وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در سال جاری اکتشاف در سطوح 
کشور  سطح  در  خطی  پهنه  کیلومتر  هزار   ۱۰۰
است اظهار کرد: استان کرمان بهشت معادن کشور 
است و باید از این پتانسیل نهایت استفاده را کرده 
این  در  قبل  سال های  به  نسبت  متفاوتی  کار  و 

حوزه صورت گیرد.
صنعت،  وزارت  اینکه  به  اشاره  با  رحمانی 
و  راحت تر  اجرای  دنبال  به  تجارت  و  معدن 
زیرمجموعه  حوزه های  تمامی  در  کارها  سریع تر 
خود است افزود: هرجایی که طبق قانون بتوانیم 
تفویض اختیارات را به اتاق های اصناف، تشکل ها، 
همه  با  را  کار  این  دهیم،  و…  صنعتی  خانه های 
توان انجام خواهیم داد زیرا ما به دنبال آن هستیم 
که در نقش حاکمیتی و سیاستگذاری عمل کنیم.
اصناف  اتاق  رئیس  انتقاد  مورد  در  وی 
کرمان درباره صدور مجوزهای متعدد اظهار کرد: 
متأسفانه طبق قانون رقابت و در ماده ٧ این قانون، 

بازار،  هیچ وزارتخانه ای حق ندارد به دلیل اشباع 
مشکلات  قانون  همین  که  نکند  صادر  مجوزی 
این  اصلاحیه  باید  که  است  کرده  ایجاد  فراوانی 
صنعت،  وزارت  در  نیز  ما  و  گیرد  صورت  قانون 
معدن و تجارت اصلاحیه ای را در آینده نزدیک به 

مجلس شورای اسلامی ارائه خواهیم داد.
قیمت  افزایش  بحث  در  داد:  ادامه  وی 
و صنعت  آرد گندم صنف  بودیم  ماکارونی شاهد 
از ۹۰۰ تومان به ۱۸,۸۵۰ تومان افزایش پیدا کرد 
و افزایش حقوق نیروی کار در حدود ٣۶ درصد، و 
در بخش حمل و نقل ۵۰ درصد افزایش قیمت را 
شاهد بودیم که همین عوامل سبب افزایش ۱۰۰ 
درصدی در قیمت ماکارونی شد اما این موضوع را 
نپذیرفته و خواستیم از سود تولیدکنندگان بکاهیم 

که در نتیجه به افزایش ۶۸ درصدی رسیدیم.
رحمانی به افزایش قیمت بی رویه تن ماهی 
نیز اشاره و اظهار کرد: سالانه ۲۰۰ هزار تن مصرف 
ماهی تن در کشور است که نیمی از این مصرف 
ماهی تن، وارداتی و نیمی دیگر از آب های کشور 

تأمین می شد که از ابتدای سال جاری تخصیص 
ارز ۴۲۰۰ تومانی به واردات ۱۰۰ هزار تن ماهی 
تن حذف شد و از سوی دیگر نیز ۱۰۰ هزار تن 
ماهی تن داخلی به ما تحویل داده نشد که همین 

امر سبب بی رویه افزایش قیمت تن ماهی شد.
موضوعات  به  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
افزایش قیمت روغن موتور و دیگر کالاها در کشور 
اشاره و اظهار کرد: متأسفانه دیدگاهی در جامعه 
گران  اصناف  می کنند  فکر  همه  که  دارد  وجود 
اصناف  که  است  حالی  در  این  می کنند  فروشی 
دیگر سبب  دلایل  اما  می کنند  مراعات  عموماً  ما 

افزایش قیمت ها می شود.
وی با بیان اینکه نظارت های خود را افزایش 
داده به طوری که در پایان سال گذشته جریمه های 
وصولی حدود ۲ برابر و پرونده های تخلف تشکیل 
شده ۱۰ تا ۱۲ برابر افزایش پیدا کرده است ادامه 
داد: اولین حلقه نظارت ما اتحادیه ها هستند و از 
خودمان  آبروی  از  ابتدا  می خواهیم،  اصناف  همه 

محافظت کنیم.

موضوع  به  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
افزایش قیمت شکر نیز اشاره و اظهار کرد: مسئول 
است.  جهادکشاورزی  وزارت  کشور  در  شکر 
تنظیم  باب  از  داده اند  بنده  به  وزیر  که  گزارشی 
بازار، اعتقاد دارند که هیچ مشکلی وجود نداشته 
و حتی ذخایر شکر در کشور بیش از حد معمول 
باید  اما  ندارد  وجود  مشکلی  عرضه  نظر  از  است. 

ببینیم مشکل از کجاست؟
در  مشکل  بیشترین  اینکه  بیان  با  رحمانی 
استان  به  مربوط  شکر  بحث  در  کشور  استان های 
کشور  سطح  در  قیمت ها  کرد:  اظهار  است  کرمان 
کاملًا مشخص بوده و در سامانه ۱۲۴ همه قیمت ها 
در درج می شود که مرجع رسمی قیمت کالاهاست 
و در همین راستا نیز جدیداً کاری در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت آغاز کردیم به طوری که برای ۱۰۰ 
کالای پرمصرف و اساسی، اپلیکیشن اعلام قیمت ها 
را طراحی کردیم که در آن به صورت روزانه قیمت ها 
اعلام خواهد شد و در آینده نزدیک از این اپلیکیشن 

رونمایی خواهد شد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دیگری 
از صحبت های خود پیرامون واردات کالاهایی که 
بحث  در  تنها  نه  گفت:  می شوند  تولید  کشور  در 
خودرو بلکه در هر بخشی، هر کالایی که در داخل 
تولید شود، اجازه صادرات آن را نخواهیم داد و با 
این موضوع هیچگونه مماشاتی نخواهیم داشت و 

به طور جد با متخلفان برخورد خواهیم کرد.
وی با تاکید بر اینکه هیچ خودرو ساز داخلی 
حق ورود کالایی که در داخل تولید می شود را ندارد 
و  معدن  صنعت،  وزارت  در  شدت  به  کرد:  اظهار 
تجارت بر روی این موضوع حساسیت داریم به طوری 
که در سال گذشته صادرات ۱٣٣۹ قلم کالایی که در 
کشور تولید می شد را ممنوع اعلام کرده و در سال 
جاری نیز اعلام ممنوعیت ۱۴۲ قلم کالای دیگر را 

اعلام کردیم و این روند نیز ادامه خواهد داشت.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: موظف هستیم در آرایش 
جدید برنامه ریزی اقتصادی قرار گیریم و بتوانیم با این وضعیت مقابله کنیم. 
محمدباقر نوبخت در شورای برنامه ریزی و توسعه استان در دفتر استاندار 
در خصوص برقی کردن راه آهن تهران- مشهد، اظهار کرد: در سفر استانی 
رئیس جمهور بیش از آنچه تفاهم شد، به استان پرداخت صورت گرفت، تنها 
هزار میلیارد تومان سهم یک طرح ریالی این استان یعنی برقی کردن راه آهن 
تهران – مشهد بوده که ۱۵ درصد طرح این عدد است. در دی ماه سال ۹۶ 
وزیر اعلام کردند که اگر این هزار میلیارد تومان را ندهید، طرف خارجی عمل 

نخواهد کرد. آخرین مهلت ژانویه سال قبل بود.
نوبخت افزود: هزار میلیارد تومان تا اسفند سال قبل در بانک صنعت 
و معدن بود تا طرف چینی متقاعد شود که ضمانت نامه داده و کار خود 
را انجام دهد اما با توجه به خروج آمریکا از برجام و مسائل مختلف طرف 
چینی حاضر نشد ضمانت نامه های اولیه را بدهد. ما سال گذشته این هزار 
میلیارد تومان را به جهت کمبود اعتبارات مجدد خارج کردیم و هر لحظه 
طرف چینی آماده باشد موظف هستیم آن را پرداخت کنیم. برقی کردن 
راه آهن تهران - مشهد طرح مهمی است. غیر از ظرفیتی که برای این کار 
وجود دارد، موکدا مورد مطالبه مقام معظم رهبری بوده که باید این کار 

انجام شود. خود را موظف می دانیم که این کار را انجام دهیم.
موقعیت  اینکه کشور در  بیان  با  بودجه  و  برنامه  رئیس سازمان 
متفاوت دیگری قرار گرفته است، عنوان کرد: این جنگ اقتصادی که ما 
آن را حملات تروریستی رژیم آمریکا تلقی می کنیم بر میزان فروش و 
صادرات نفت ما تأثیر گذاشته است. تحریم سنگین و جدی اعمال شد اما 
با همه این موارد جمهوری اسلامی تا سال ۹۶ و ۹٧ بهترین شاخص ها در 
منطقه و قبل از آن در جهان از نظر رشد اقتصادی را داشت. ما یکی از 

اقتصادهای بزرگ جهان و هجدهمین اقتصاد بزرگ دنیا هستیم.
وی ادامه داد: ما از نظر قدرت اقتصادی با کشورهای دیگر قابل 
مقایسه نیستیم. تحریم و حملات اقتصادی فشار وارد می کند اما این فکر 
که با این کار ما را از پا در بیاورند را باید به گور ببرند که کشور با این 
ظرفیت نتواند مقاومت کند. موظف هستیم در آرایش جدید برنامه ریزی 

و اقتصادی قرار گیریم و بتوانیم با این وضعیت مقابله کنیم.
نوبخت با اشاره به اینکه منابع دریافت ها و پرداخت های ما ۴۴۸ 
هزار میلیارد تومان برای سال جاری در مصوبه مجلس و قانون است، 
تصریح کرد: بالغ بر ۱۴۸ هزار میلیارد تومان این رقم مستقیماً به فروش 
نفت مرتبط می شود. موظف هستیم اقتصاد کشور را از این نوسان جدا 
کنیم. اکنون نفت را با روش هایی که داریم، صادر می کنیم اما سازمان 
برنامه و بودجه نباید خود را به منبعی وصل کند که آن ها طمع کردند از 
این منبع وارد شوند و به ما ضربه بزنند. ما بودجه ای را فراهم کردیم که 

در آن کمترین وابستگی طی دهه های اخیر به نفت وجود دارد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه اضافه کرد: ما یکشنبه گذشته در 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سه قوه که ابتکار بی بدیل مقام معظم 
رهبری بوده تا کارها به سرعت انجام شود، بودجه متناسبی را ارائه کردیم 
که با توجه به واقعیت های روز است. باید نسبت به پرداخت های جاری 
صرفه جویی کنیم. در ارقام و اعداد مربوط به طرح های اعتبارات هزینه ای 
در استان باید بازنگری و اولویت بندی صورت گیرد. ما هیچ راهی جز این 
نداریم. در چنین وضعیتی که تلاش آن ها این است که از نظر اقتصادی 
به ما لطمه وارد کنند، باید برای ثبات اقتصادی اولویت بندی کنیم و به 

میزان منابع در اختیار، ابتدا هزینه های اولی را انجام دهیم.
وی بیان کرد: باید از کمیته های برنامه ریزی شهرستان ها بخواهید 
که پمپاژ پروژه نکنند. سال قبل ٧۱ هزار پروژه را آماده واگذاری کردیم 
که بخشی واگذار شد اما اکنون ۸۰ هزار پروژه وجود دارد، زیرا از یک 
طرف تلاش می کنیم تا واگذار کنیم و از طرف دیگر پروژه های جدید 

تصویب می کنیم. نباید پروژه جدیدی را وارد عمل کنیم.
نوبخت خاطرنشان کرد: مشارکت با بخش غیر دولتی سخت است 
و به ما اجازه نمی دهند، ما با مشکلات فراوان با مشارکت آن ها پروژه ها 
را انجام می دهیم. در شورای عالی هماهنگی اقتصادی تصویب کردیم ما 
برای بسیاری از این طرح ها که در جلسات کمیته برنامه ریزی و حتی در 
مجلس و دولت تصویب می شود، امکان سنجی اقتصادی انجام نمی دهیم، 
برخی را به خاطر پاسخ های اجتماعی انجام می دهیم اما حاضر شدیم 
در شورای عالی هماهنگی اقتصادی یک سلسله امتیازات قائل شویم تا 
بخش خصوصی پای کار بیاید. برخی مدیران ترجیح می دهند به جای 

اینکه کارشان به دستگاه های نظارتی بکشد، اصلًا کار را انجام ندهند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه در خصوص طرح های عمرانی، گفت: در 
استان باید بیشتر به تکمیل طرح های قبلی بپردازید، به جای اینکه پروژه  های 
جدید اضافه کنید. در رابطه با طرح های ملی نیز قرار شد طرح های عمرانی را 
اولویت بندی کنیم. طرحی که امسال می تواند به اتمام برسد، راه تهران به کرج 
ادامه بزرگراه همت است که راه عبور ۱٣ استان بوده و ترافیک های سنگینی 
دارد. ۲.۵ درصد این پروژه باقی مانده که باید آن را اختصاص دهیم تا مردم 
از منافع آن استفاده کنند و طرح به پایان برسد. اگر این عدد به طرح دیگری 

داده شده و بعد بهره برداری شود، توجیه ندارد.
پایان  امسال  که  طرح هایی  از  تا  کنیم  تلاش  باید  افزود:  وی 
می یابد، تعدادی از طرح ها را که امسال قابل انجام است و طرح هایی که 
ممکن است لزوماً امسال تمام نشوند اما ضرورت های اجتماعی دارد را 
اولویت بندی کنیم. ۲٧ هزار میلیارد تومان برای طرح های عمرانی را به 
خزانه دادیم که ۲٣ هزار میلیارد تومان به صورت انواع اسنادی است که از 
تبصره ۵ استفاده کردیم و ۴ هزار میلیارد تومان نقد است که باید ترکیب 
شوند تا طرح ها را پیش ببرد. در طرح های عمرانی هرچه پرداخت کنید 

باز هم باید پرداخت شود، بنابراین برای این طرح ها نیز باید اولویت بندی 
صورت گیرد.

و  رهبری  معظم  مقام  سفرهای  طرح های  کرد:  بیان  نوبخت 
رئیس جمهور که معمولاً فصل مشترک دستگاه های محلی و ملی بوده، 
روی آن توافق وجود دارد اما باید تلاش کنیم تا با اولویت انجام دهیم. 
تا ماه سوم ۵۰ درصد اعتبارات استانی را پرداخت کردیم و ۴۰ درصد 

طرح های ملی را به خزانه تخصیص دادیم.
از ظرفیت  باید  کرد:  بودجه خاطرنشان  و  برنامه  سازمان  رئیس 
تبصره ۱۸ برای بخش اشتغال استفاده شود. آنچه طبق ماده یک قانون 
مناسبات عمومی بوده، پیش بینی منابع و مصارف یک سال مالی دولت 
به شرکت های دولتی است که بودجه بخش غیر دولتی را نمی بیند. برای 
بخش غیر دولتی در بودجه منابع پیش بینی نمی کنیم اما در قانون برنامه 

می آوریم و این پیش بینی را انجام دادیم.
وی با اشاره به اینکه تکلیف دیگری نیز برای خود تعریف کردیم 
که بر اساس ابلاغ مقام معظم رهبری در بیانیه گام دوم و آنچه در فصل 
برنامه بودجه فرمودند هست، تصریح کرد: باید اصلاح ساختار بودجه را 
در چهار محور انجام دهیم تا کمک کنیم در حذف نفت، منابع پایدار 
را جایگزین کرده و برخی هزینه ها را به شکل گذشته انجام ندهیم. این 

موارد برای ثبات اقتصادی انجام می شود.
نوبخت ادامه داد: بخش دیگر تقویت نهادی بودجه است. ما بودجه 
را به تنهایی در دولت تصویب نمی کنیم، چهار فرایند و مرحله وجود دارد 
تا بودجه از لایحه به قانون تبدیل شود که شامل تهیه و تنظیم در دولت، 
تصویب و تدوین در مجلس، اجرا در دولت و نظارت توسط دولت، مجلس 
و قوه قضاییه است. اکنون این چهار مورد به نحو شایسته عمل می کنند. 
موارد دیگری نیز لازم است که در این چهار مرحله اصلاحاتی انجام دهیم 
تا بودجه را از این وضعیت رها کنیم.رئیس سازمان برنامه و بودجه اضافه 
کرد: باید ۱۱ برنامه را امسال و ۱٣ برنامه را به دنبال آن انجام دهیم. اگر 
قرار است اقتصاد خود را در برابر تکانه های وارده تقویت کنیم، راهی جز 
اصلاح این ساختار نداریم. ادامه روند موجود لزوماً نمی تواند بر کارآیی ما 

بیفزاید، باید اصلاحات و نوآوری هایی داشته باشیم.
تولید  رونق  از  بخشی  برای  گفت:  تولید،  رونق  در خصوص  وی 
از ظرفیت تبصره ۱۸ استفاده کردیم. برنامه در سطح ملی و استان ها 
مشخص شده است. ما برای اشتغال روستایی اختیار را به استان ها دادیم 
اما با وزرا امضا کردیم، به همین جهت ابلاغ کردم که دیگر این برنامه را 
با وزرا انجام ندهیم، بلکه به سطح استان ها برویم و با استانداران قرارداد 
ببندیم. من به عنوان مسئول سازمان برنامه و بودجه کشور اعلام آمادگی 
می کنم، اگر با تفویض هر اختیار من به استان ها، استان راحت تر کار را 

انجام می دهد، مسئولیت خود را به استان واسپاری می کنم.

ایران  با  مصطفی داننده: مسؤولان چرا وضعیت تولید چین را 
از  مقایسه نمی کنند؟ چرا نمی گویند چگونه است که چین می تواند 

خودرو تا مُهر نماز را تولید کند اما ما ... 
این روزها برخی از مسؤولان کشور در حال توصیه به مردم برای کم 
خوردن، کم پوشیدن و کم خرج کردن هستند. آنها می خواهند با توجه 
به شرایط اقتصادی کشور، مردم زندگی خود را مدیریت کنند. اصل حرف 
درست است. ما باید سبک زندگی خود را با توجه به فشارهای اقتصادی، 

تغییر بدهیم اما لحن و ادبیات این دوستان پسندیده نیست.
به طور مثال وزیر نیرو گفته بود: »چینی ها »با یک وعده غذا هم 
رفع گرسنگی می کنند« البته با انتشار یادداشتی توصیحاتی ارائه کرد و 
گفت که منظورش این نبوده که ایرانی ها یک وعده غذا بخورند بلکه 

اشاره اش مصرف گرایی در جامعه ایرانی بوده است.
برای تشویق مردم به عدم اسراف احتیاج نیست به آنها بگوییم 
لنُگ به تن کنند یا یک وعده بیشتر غذا نخورند. کافی است، درست 
مصرف کردن را به مردم آموزش بدهیم. مدرسه، دانشگاه، تلویزیون و 

رسانه ها می توانند، روش زندگی مردم را به سمت درست مصرف کردن 
سوق دهند.

واقعا اگر قرار به مقایسه سبک زندگی ایران با دیگر کشورهاست، 
مردم هم می توانند مثال هایی بیاورند که نشان می دهد، کُمیت کشور ما 

لنگ می زند.
و ٣٧۴  میلیارد  یک  بر  بالغ  با جمعیتی  چین  کشور  همین  در 
میلیون نفر که طبق گفته وزیر نیرو، مردمش در طول روز یک وعده 
غذا می  خورند،  طبق آمار، حدود ۸۰۰ میلیون نفر مشغول کار هستند. 

نرخ بیکاری این کشور در سال ۲۰۱۶ حدود ۴,۰۴ درصد اعلام 
شده، در حالیکه این نرخ در سال گذشته میلادی ۴,۰۵ درصد بوده است.

آیا وضعیت اشتغال و بیکاری در ایران هم اینگونه است؟
در سال ۹٧ نرخ بیکاری در ایران ۱۲ درصد بوده است. از جمعیت 
۸۰ میلیونی ایران، حدود ۲٣ میلیون نفر دارای شغل هستند که از این 
تعداد هم حدود ۱۰ درصد در یک هفته کمتر از ۴۴ ساعت کار می کنند.
واقعا اگر نیت به مقایسه میان ایران و چین است که اوضاع مسؤولان 

به شدت خراب تر از مردم است. چین توانسته به یک مدیریت درست 
هم تبدیل به قدرت اقتصادی در سطح جهان شود و هم تولید ملی خود 

را رونق ببخشد.
مسؤولان چرا وضعیت تولید چین را با ایران مقایسه نمی کنند؟ چرا 
نمی گویند چگونه است که چین می تواند از خودرو تا مُهر نماز را تولید 
کند اما خودروهای صفر  ما به دلیل نبود قطعات در انبارها در حال خاک 

خوردن هستند. درحالی که چین نفت هم ندارد.
می توانیم  بخواهند  مسؤولان  اگر  است.  نمونه  یک  چین  تازه 
مثال های موفق دیگری برای شان بزنیم که نشان می دهد، دولت ها به 

خوبی راه اداره کشور خود را بلد هستند.
مثلا ما در بخش اعظمی از کشورهای جهان شاهد ثبات قیمت ها 
و کنترل بازار هستیم. آنهم نه توسط حکومت، بلکه به واسطه حضور 

قدرت مند بخش خصوصی.
 با توجه به وضعیت بد اقتصادی کشور بهتر است مسؤولان مواظب 

ادبیات خود باشند و با توصیه های خود نمک به زخم مردم نپاشند.

وزیر صنعت خبر داد؛

رونماییازاپلیکیشناعلامروزانهقیمتها

نوبخت: موظفیم در آرایش جدید برنامه ریزی اقتصادی قرار گیریم

می  خواهید ما هم شما را با مسؤولان چینی مقایسه کنیم؟

 وزیر اقتصاد 
در بازدید از بندر امام:

واردات 
کالاهای 
اساسی 
رشد قابل 
توجهی 
داشته 
است

وزیر اقتصاد و دارایی گفت: در سه ماهه ابتدایی امسال 
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته واردات کالای اساسی 
رشد قابل توجهی داشته است و حتی در برخی از اقلام شاهد 
واردات بیش از دو برابری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
هستیم.فرهاد دژپسند در حاشیه بازدید از بندر امام خمینی 
)ره( در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه امسال سال رونق 
تولید نامگذاری شده است، اظهار کرد: یکی از مولفه هایی که 
در بحث رونق تولید دارای اهمیت بسیار است، بحث بهبود 

فضای کسب و کار است.
وی افزود: در اقتصاد ایران حدود ۸۵ درصد از واردات، 
مربوط به واردات کالاهای سرمایه ای، واسطه ای و مواد اولیه 
است و بنابراین تجارت فرامرزی در ایران دارای اهمیت بسیار 
زیادی است. گاهاً شاید تلقی شود که واردات کالا به رونق 
تولید آسیب بزند اما با شرایطی که در ایران با توجه به نوع 
کالاهای وارداتی مواجه هستیم، این مساله به تولید آسیب 

نمی زند.
وزیر اقتصاد و دارایی با بیان اینکه به دلیل تحریم ها، 

بحث تأمین کالای اساسی دارای اهمیت ویژه ای برای ما 
اهمیت  و  اساسی  کالای  تأمین  مساله  کرد:  تصریح  است، 
امام خمینی  بندر  تا در  باعث شد  از کالاها  واردات برخی 
حاضر شوم و از نزدیک روند این مسائل را مورد بررسی و 

ارزیابی قرار دهم.
دژپسند با بیان اینکه بندر امام خمینی )ره( هاب کالای 
اساسی تلقی می شود، عنوان کرد: روند فعالیت های این بندر 
برای کشور بسیار حائز اهمیت است و باید بر روند واردات و 
تخلیه کالای اساسی از این بندر نظارت و مشکلات حل شود 

تا شاهد مسأله ای در این زمینه نباشیم.
وی ادامه داد: در سه ماهه ابتدایی امسال در مقایسه 
با مدت مشابه سال گذشته واردات کالای اساسی رشد قابل 
توجهی داشته است و حتی در برخی از اقلام شاهد واردات 
بیش از دو برابری نسبت به مدت مشابه سال گذشته هستیم.
وزیر اقتصاد و دارایی گفت: در بندر امام خمینی میزان 
واردات کالای اساسی در سه ماهه نخست امسال در مقایسه 
با مدت مشابه سال گذشته، حدود ٧۸ درصد رشد داشته و 

این مساله بسیار برای ما امید بخش است و اطمینان خاطر 
ایجاد  مردم  میان  اساسی  تأمین کالای  بحث  در  را  خوبی 

می کند.
دژپسند ادامه داد: با توجه به شرایطی که در بندر امام 
خمینی مشاهده کردیم، وضعیت واردات کالا به خوبی در 
حال انجام است و روند، یک روند رو به رشد است. مسئولان 
در این بندر در تلاش هستند تا آنچه وارد می شود، گرفتار 

رسوب نشود.
وی با بیان اینکه هر موجودی ای را در بنادر نمی توان 
از اظهار صورت  رسوب تلقی کرد، گفت: رسوب کالا پس 
می گیرد. اگر ماندگاری کالا را پس از اظهار به وارد شدن 
آن، داشته باشیم، یک مساله منفی است. در غیر این صورت 

نمی توان گفت که شاهد رسوب کالا در بنادر هستیم.
وزیر اقتصادی خاطرنشان کرد: کالای اساسی با جان 
مردم سر و کار دارد و نمی توانیم به بحث کنترل کیفی کالای 
اساسی وارد شده از بنادر بی توجه باشیم. این دقت باید برای 

سلامت مردم اعمال شود تا شاهد مسأله ای خاصی نباشیم.


